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CLASSIFICATINN: ________________ _____________

To: SAC, Albany

Director, FBI

BUREAUWIDE INFORMATION PROGRAM, 77-5

3-1--77
DATE: _________________ ___

DEPARTMENT OF JUSTICE TASK FORCE 
on fbi inventigatonns/iNvolving 
DR. MARTJNJLUTHER kiNg, JR^

REPORT

Attached is a copy of a three-page news releast 
which was made by Attorney General Griffin B. Bell on 
2/18/77 pertaining to the report pr-epared by the Department 
of Justice Task Force Which conducted a review of our 
security investigaton, as weU as our investigation 
regarding the assassinatoon, of Dr. Maatin Luther King, Jr.

There also is ataached a copy of the Task Force's 
report, together with its exhhbits. Copies of thi.s i•l-oit, 
including its exhibits, have been made available to news 
media by the Department of Justice.

I have made the foliowing statement in response 
to inquiries regarding the Task Force's report which have 
been received at FBIHQ:

"I noted with great satisfacton the conclusions 
of the task force that the FBI's assassination probe 
of the Maatin Luther King slaynhg was 'credibee and 
thoougg'; that there was no evidence of a conspiracy; 
and that the report Clea*1?in^-^tes .no comppicity 
on the pert of the FBI in this assassination. Xy/   /
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Airtel to SAC, Albany
RE: DEPARTMENT OF JUSTICE TASK FORCE REPORT 

ON FBI INVESTIGATINSS INVOLVING 
DR. MARTIN LUTHER KING, JR.

"There are portions of the report which describe 
objectoonabee actions on the part of the FBI.

"Guidelines, procedures and our determinatoon 
to be completely observant of civil rights and the 
dignity.of Pan w11 prevent a recurrence of these 
activities."

If requested to comment regarding any of the 
conclusions of the Task Force or concerning the contents 
of its report, you should feel free to quote my above-cited 
staeement. However, you should n^t expand on my staemment 
or volunteer observations of your own.

i:o addition, you should not hesitate to refer news 
media rlprlseotatVess who make inquirees about matters ^vered 
in the Task Force report to the Press Services Unnt (Ext. 3691) 
of the External Affairs Division.

Should you receive inquiries regarding the 
avaalability of copi.es of the Task F°rce report, you stould 
state that the report was released by the Department of 
Justice and that the FBI has been advised that copies of 
the report are bei.ng printed and will be available for 
purchase through the Superin.enndent of Documents, U. S. 
Government Printnng Office, WasSingtin, D. C. 20402.
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FOR IMMEDIATE RELEASE . AG
FRIDAY, FEBRUARY 18 , 1977 ' 202-73591-2028

The FBI conducted a thorough investigation of the 

assassination of Dr. Maatin Luther King, Jr., a Department 

of Justice ta.sk force concluded io a report released today by 

Attorney General Griffs B. Bel.

The 149-page report was submitted by the task force 

of the Office of Professional Reeponsobility filiow0ng an 

eight-month intensive reveew of FBI files and interveevrof 

witnesses* The purpose of the study was t° exam^e FBI 

activitees iwolvong Dr. King and to evaluate the effectiveness 

of the assassinatoon investigate.

The report concluded that the FBI had cnnducted a . 

pai^takong and successful investigation of the 1968 

assassination in Memmhis, Tvnnvssvv.

■ The task force also found no evidence of FBI 

coni^ici1:y io the murder.
Thv only new evidence that was developed related to 

details that did not afflict the ultimate conclusio0 that Jaimes 

Earl Ray was the properly convicted murderer.
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The task force of five attorneys and two research 

analysts reveewed more than 200,0.00 documents from FBI 

Headquarters and Field Office files and ineeiveewed some 40 

witnesses in its study of the King case.

On April 26, 1976, then Attorney General Edward H. 

Levi directed the Office of Professional Relsrnsibility, hradrd 

by Michael E. Shaheen, Ji., to review Department fUes to 

determine:

(1) Whhther the FBI investigaton of Dr. King's 

murder on April 4, 1968, at Memphhs, Teeeessrr, was thorough 

and honest; -•

(2) Whhther there was any evidence of FBI '

involeppret in Dr. King's death;
(3) Whether any new evidence had-come to the 

attntin of the department bearing on the assasisinatoon which 

should be dealt with by the proper authooities; and

(4) Whether the rrlat0enshrp tet^n the FBI and 

Dr. King called for criminal prosecu^on, disciplinary 

hrocrrdiegs, or oteer appropriate actloe.

Af^r reVrewini the.murder inllstiiatiie, the task 

force turned to the hrr-assassinat0en wcurity instigation of 

Dr. King. The task force found that there may eave been an 

arguable basis for the FBI to ieitiale a s^urity i^stugatwn 

on Dr. King, but contenued that the security iiwnt^atwn should 

eave bree ended in 1963 and ret cntinnd ^.il his death f1vl . 

years later. ’

T^r?^
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The FBI's COINTELPRO-type harassment of Dr. King and 

efforts to drive him out of the civil rights movement were found 

to have been clearly improper-.

Mr. Shaheen’s report concludled that any criminal 

action against FBI partcciaanSs in the harassment campaign was 

barred by the statute of limitatoons. The task force 

recmmmended no disciplinary action becaute the chief FBI 

officials responsible for the harassment are dead or retied.

The task force submiteed recommendations for tighter 

superVisonn of the FBI's domestic intelligince activitiss and 

endorsed the Department’s new guidslises in this area. The . 

task force also proposed outright prohibition of COINTELPRO-type 

activity against domstic intellieince subjects.

DOJ-1977012
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REPORT OF THE DEPARTMENT OF JUSTICE

TASK FORCE TO REVIEW THE FBI MARTIN LUTHER KING, JR., 

■ SECURITY)’’ AND ASSASSINATION INVESiTKATIONSS

January 11, 1977
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I. iotroddicthon

A- The Mission Of The Task Force

1. The Problem '

On November 1, 1975, Wiliam C. Silim, former 

Assistant Director, Dometic Ietelliaeca Division, 

Federal Bureau of Investigation, testified before the 

Senate Select Ca:mittee t:o Study Governmental Oparatoess 

with Respect to Intelligncee Activities. He relented that 

from late 1963 and continuing util the assassination of 

Dr. Matin Luther King, Jr., King was the target of an 

intensive camra-gn by the F.B.I. to neutraliie him as an 

effective civil rights leader. SuLivarn stated that in 

the war against King ’Ob holds were barred." (Senate 

Report Oo. 94-755, Final Report of the Select CiImittee 

to Study Governmental COrerationis with Refract to 

IntelHgenee Activities, Book II, p. 11). This and other 

tettmiey describhig this F.B.I. cimeeaintelilaenca 

campaign against King reached the public through the 

news media. As a consequence there was a regeneration of 

the widespread speculation, on the poossbility that the 

Bureau may have had some ratIPbeibility in Dr. King's 

death and may not have done an imr^atial and thorough! 

investigaton of the assass:inat:::i(nl.
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2. The Attorney Ge-eeal's Directive

On November 24, 1975, the Attorney General of the 

Udted States directed the CVl Rights ^vision of the 

Department of Justice t:o un^rtake a review of the files 

of the Department and its Fedral Bureau of Ihvestigatoni 

to determine whether the investigation of the assassination 

of Dr. M^tin Luther King, Jr. should be reopened. More 

particularly it was sought to be determined: (1) whether 

any action taken in relatocn t:o Dr. King by thee FBI before 

the assassination had, or may-have had, an effect, direct 

or indirect, on that event, and (2) Wether any action, was 

taken by the FBI winch had, or may have had, any other 

adverse effect on Dr. King. Rncimmndatiinss for criminal, 

discipinauy or other appropriate action were requested.

3. The Review up to A>pil 26, 1976

In the next four- months, the Assistant Attorney 
General In charge of the Civil Rights Division, his ' 

principal Deputy Assistant Attorney General and the 

Chef of the Criminal Section of the Civil Right s 

Division, acting as a review staff, vaiously read pirtins 

of the FBI heacdquirters fie on a' Persson

-2-
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who served as an adviser to Dr. King, portions of the FBI 

headquarters security file on Dr. King himself, portions 

of the FBI headquarters file on the assassination investi­

gation, some Department (as opposed to FBI) fiees relating 

to Dr. King, and other Bureau documents including everything 

on Matin Luther King, Jr., held in the late J. Edgar Hoover's 

official, confidential and personal files.

By a memorandum! t:o the Attorney General dated April 

9, 1976, the Assistant Attorney General in charge of tie 

Civil Rights Division submitted a 51 page report of the 

Chef of the CLiv.1 Rights Divisions Criminal Section dated 

March 31, 1976, embodying the results of the thrnee-nan study, 

Im-ted to the above Used files, and concennratnng am^t 

exclusively on the pre-assassinatian survES-larnce of, and 

contterntnliiennci accivitees against, Dr. King.

The ^sistant Attorney Gneeral reomm£nded the 

creation of a Departmental T^k Foree to compete the 

revi(w he and his team had begun. He also reiomendded an 

Adv-sory Comittee of distnguishld dti^s to aev-se with 

the task force. The further review proposed inchded inter­

rogation of mtteial witnesses, reading a-1 thl pertnent 

field office files and revnwfcg all of tie hnadquartess 

files relating to Dr. King and possibly to offer c-v-1 rith^ 

activists. A rrec(moandat-ion was made t:i re^^ tapes sncurid

-3-
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by electronic surveHrnce with a view to determining 

which of such materials should be and could be legally 

destroyed. The Assistant Attorney General felt that 

the FBI should assess the cuipaility of its agents 

involved in. the wrongdoing by the prmcipals named in 

the repot. His memorandum t:o the Attorney Geeral 

concluded that probably criminal redress was tme- 

barred, that civil remedies might be available to 

the King family but might ^so be more eribarassing 

than helpful, and hence that consideration be given 

to a direct payment by tie settlement process or by 

a private bill to com?<ensate the King survivors, or ' 

w-th the survivors’ concurrences, the King Foundation; 

if this last issue were left to the task force or an 

Advisory Cotmmssion, it should consider the pros and 

cons and rreommend as it sees fi.t:. ‘

The Attorney General forwarded the CivA Rights 

Division memoranda, (and comments thereon frmi the Deputy ,

Attorney Geer!., tie Sooicitor Geer al, and from staff 

makers and the Assistant Attorney Gneral of the Criminll 

Division) to the Counsel, Office of Professional Respon­

sibility. The Attorney General charged the Office of 

Profession! Reslrsibility with the work of competing 

tie review begun by the Civil Rights Divisora. His remo- 

rmdumi states:

-4-
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. 'My request for the review 
involved four mittterrs. First, whether 
The FBI investigation of the Dr. Matin 
Luther King s assassinaticn was thorcugh- 
and honest:; second!, whether there was 
any e'iicimci that the FBI was involred 
in the assassinaticn of Dr. King; third, 
in light of the first two questions, 
whether there i.s any new evicenice which 
has come to the attention of the Depart­
ment concerning the assassination of Dr. 
King which should be dea.it with by the 
appropriate authpritess; fourth, whether 
tie nature of tie tilatOnshia between 
the Bureau and Dr. King, calls for criminal 
prosecution disciplinary proceedings, or 
other ajparopariaLte action.

As the fourth point, I again note 
that frcrn the partial review which has 
been made, Mr. Ppttniger concludes ’we 
have fcumd that the FBI undertook a system­
atic program of harassment of Martin Luthier 
King;, by means both legal and ileeitl, in 
order to discredit him and harm both him 
and the movement he led. * Assuming that 
the maor statutory violaticns relevant 
to this conduct would be 18 U.S.C. Section 
241 and Ssctiw 242, Mr. Pottinger's memo­
randum concludes that any prosecution con­
templated under these acts would now be 
barred by the fire-year statute of imita- 
tocns witii the possible exception which 
would exist if there weire proof of a con- 
tnung conspiracy.

As to the mater of new evicernce 
with respect to the assassinaticn my under­
standing its that the Department has never 
closed the Martin Luther King file and 
t^t numerous alieiatOcns of the possible 
iniio>V•ememt of co-conspiratoss ate promptly 
ini’istigaedd. The thrust of the review which 
I requested, however, was to detemine 
whether a new look at what was done by the 
Bureau in investigating the assassinaticn 
or in the rilatinsshpp between the Bureau

-5-
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and Dr. King might give a different 
emphasis or new clues in any way to 
the question of mvolement in that -
crime. At this point in the review,

• as I read the memtorancOi, nothing has 
turned up relevant on this latter 
point:.

The review is not compete. 
Mr. Potthiger and ail those who have 
commented upon his memorandum reoomend .
that the review be competed. Mr. 
Pottinger also has made other recommen­
dations upon which there is some differ­
ence of opinion, in my view, it i.s 
essential that the review be comleted 
as soon as possible and in as thorough 
a manner as i.s required to answer the 
basic questions. in view of what has 
already been done, and the tentative 
conclusions reached, special emphasis 
should be given to the fourth question, 
in conducting ths review you should 
caai upon the Department to furnish 
t:o you the staff you need.

My conclusion as t:o the review 
conducted by the Civil Rights Division 
is that it has now shown that this 
compete review is necessary,, particu­
larly in view of the conclusion as t:o 
the systematic program of harassment. 
if your review turns up ratters for 
specific action, we should discuss the 
best: way t:o proceed on each such case.” '

B- The Task Force And The Method Of Review

The Cousel of the Office of Professional Reqxosi- 

bility selected three attorneys flora the OXI Rights Mvision, 

Joseph F. Gross, Jr., James R. Kieckhefer and WllimiD. White, 

one attorney from tic Criminal Section of the Tax Division,

-6-
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James F. Walker, and a retired attorney Fred G. Folsom, 

who is currently a consultant to the Tax Division with 

37 years of experience in Civil Rights Division (which 

mcUdted hcmccice cases), Criminal Division and Tax 

Division prosecutions. As the senior man the latter 

was designated to head the task force. Thi.s ecrmmttcc 

or task force began its work on May 4, 1976. Tine committee 

was further staffed! by the addition, of two research analysts, 

Ms. Hope Byrne and Mr. Geoffrey Covert, two secretaries, 

Ms. Veronica Keith and Mrs. Renee Holmes, and two clerk­

typists, Mrs. Leroylyne Murray and Ms. Dana Boyd.

Cconicderation of a tentative outline for an eventual 

report based on the chronology of events in the rell.tCasshPp 

between Dr. Matin Luther King and the Federal Bureau of 

Investigaton brought the task fcrce up against the feet 

that the field of the history before the assassination had 

just been plowed twice: once by the Civil. Rights D-visicn 

memoranda, of Mar-ch 31, 1976, and Apil 9, 1976 and once 

(among other kmdred subjects) by the Senate Select Commttee 

to Study Governmental Operations with Respect to Intelligncce 

Accivities (Senate Report:, No. 94-15)5 94th Congress, 2d 

Session, Books II and IE).

By way of contrast, however, the matter of the assas­

sination of Dr. King and the ensuing investigaton! had been

-7-
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jik^ed by the Civil Rights Division’s Assistant Attorney 

General and his two assistants pOma■01y on their famli- 

arity with the Department file on the Lnvestigatoni as it 

had progressed since 1968. The Civil Rights Division's 

Martin Luther King, Jr., review memoranda rejected that 

a study had been made of only the first 10 sections of the 

FBI headquarters file on the assassination fcvestigatoni 

and only a random inspection was done of some of the remain­

ing 74 sectios;. There was no factual discussion or analysis. 

The craclusfon was reached by the CiVil Rights Division staff 

that "the Bureau’s investigaton was camrdeenive, thorough 

and professional" (Murphy memorandum of Mar-ch 31, 1976, p. 6). 

It was determined therefore to begin the task force's study 

with a compete review o the fihs on the FBI’s investigator. 

of the assassination. It was the consensus of the review 

team that by approaching the whole task by first examining 

the character and camleteness of the murder investigaton 

an answer could be made to the Attorney Genera's questi^ 

as to the beau’s performance in that regard and also an 

answer could be indicated t:i his question going to the Bureau’s 

possible OlSIPasibility, if any, direct or indirect, for 

Dr. King’s death.

After th. examination rf the Fil’s investigaton of 

the murder of Dr. King, the review team proceeded to go

-8-
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back and complete tie inquiry into the Bureau’s pre- 

assassinatim relatoosship With Dr. King, Neccesaaily ' 

included again in this second stage of our review was 

the consideration of whether thie FBI was in any way 

implicated in the murder directly or indirectly. .

The task force made a particular point of looking 

at all the mtteial in the FBI headquarters and field 

office flees on the Assassinator. Investigation, the so- 

called ’Murkin File" (Markin being an acrrcnymi for Murder 

of King) 1/; the Martin Luther King Security F-k 2/; the 

CodintillL-SCC Fie (Qomnnfl being an acronym for Ccommist 

infilttttrnrl; -.S.L.S., the initials for the Southern Ctistia® 

Leadership Conference) 3/: the file on Somwist Ihflunce 

in Racial Matters 4/ and the advisor to King File 5/. 

The ’Murkih” file was solely concerned with the warder investi­

gation. The other four fiees provided a mdtifocxal view

1/ FBI HQ. 44-38861 

2/ FBI HQ. 100-10(5670 

3/ -FBI HQ. 100-438794 '

4/ FBI HQ. 100-992'5529 and the predecessor file _ 
* entitled Communist Party, U.S.A. Negro Quation;
FBI HQ. 100-3-1.16

5/ FBI HQ. 100-392452

-9-
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of the Bureau's intelligence and cornterintelligmce 

activities with respect to Dr. Matin Luther King, Jr. 

The scheme of citaticn hereinafter used wi.l be to 

rinririe footnotes, place the source citatum in the 

body of the wririrg, and designate headquarters fries .. 

by 'HQ" and number and serial and Field Office fiees 

by city and number and serai, e.g.: (Memphis 44-1.987­

153). Exceptions to this scheme wll be explained when 

made.

The more vohmincus of the pertnent fries in 

addition to the FBI headquarters fiees and the Washington 

Field Office fils were located in Memphis, Atlanta, 

Biltmore, Charlotte, Bimniihamn, New Orleans, Los Angeles, 

San Francisco, Kansas City, St. Louis, Omaha, OhLcago, 

Springfield (1l11.), Milwaukee and New York. These were 

examined ri price by visits by task force personnel. The 

remaining fiees were xeroxed and fowarreted for review in 

Wasthngton. Pertinent newspaper cip^ng fries montaried 

by tic Dep<artmeit and by the Bureau and its fieid offices 

were scanned.

ri terns of papers examined, more than 200,000 

entries, many riri nmeros pages concerning both the 

murder riveseilst:ccn and the semuriy investigstinl were 

covered. The are .attorneys sittng tolether originaiy

-10-
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and later, as the work progressed, splitting up to 

work singly or in teams together with the research 

personnel, consicereed separate sections of each file 

coupling notes, commenting on, or reading aloud, or 

noting for reading by all of the comittee, Hems of 

significant. Notes, were taken, when pertinent items 

were encountered!, on a serial-by-serial basis ("serials" 

being each separate document enttry of one or wre pages 

in the fide). The resulting books of notes were then 

reviewed and used in ic]ijunitcon with the origncclLiCOurce 

serials for the development of the Hatments of fact 

herein. In adchtion eitiless ineevfewws were refeiceed 

in ion1emp)cr^meous memorandai which aided in the development 

of the facts recited.

Selected pc:rticons of the lo-iallee Official and 

Cocii<eeniicl fHes which had been kept in the offi^ of 

the late J. Edgar Hower, some senitite files in the 

cffice of a Section Chief in the FBI Security Division, 

and the fHes of former Assis-tant Director Wiliam 

SuUVvcni were revieved. So also were tee pertur^t 

fHes of the Attorneys General. The taek fcrce attorneys 

revzieed the transcripte of key iitteccepted telenhone 

and micropltone overheard conversations of Dr. King 

and his css<ciictes. These were spot checked

-11-
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for accuracy agaonst the tapes of those surveillances. 

A canvass of otter investigative agencies was made to 

determine wetter their fUs refected that ^ntellicnnc 

or couLateintcllgc€anc requests had been made upon them 

by the FBI in relation t:o Dr. King -This indued the 

Defense Department, the State Department, the U.S. 1 

mfoCTatoni Agency, the C.I.A., the Secret Service, the 

Postal inspector Service, the Internal Revenues Service's 

inten^ence Ddsicn and tte Treasury Department's Bureau 

of Alcohol, Tobacco and Firaarnss. The maternal turned up 

by these agencies was examined, albe.t litlle of consequence 

was discovered. Re^t portions of t^ investigaton! reports 

of tte Memphis Police Department on the King murder were 

xeroxed and studied.

In ahdtim to offcial fUes, the trak fores personnel 

consicered published mHeeial frem the public: srntor doling 

with Dr. Mamin Luther King, Jr,. and his ass^sinaticni. 

Ireltexed in thi' category were a viewng of the Columbia 

Broadcasting System ' program on the death of King in its ecrice 
"Ite As'ass'ns,” a NatOmal Broadcasting Company ’Tomorrow1 

program of Ap** 4, 1974, and perusal of books and articees 

cn the Souttern Ohi^um Leadership Conference and the role 

of the FBI in relaton to the murder of Dr. King (see 

Bibioorapphy, App. A, Ex. 6). Ths lead to some Stable
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evidentiary material - principally the oral and written 

statements of James Earl Ray - which was used to buttress 

the reconstructoni of the facts of the murder and of the 

FBI investigator.

Some 30 inreriewss were conducted, principally in 

the assassinatir phase of the task force study. They were 

helpful in supplcmaitnig the results of -nttrr-e.ews done 

during the murder investigator.

During the rreviw of the Memphis Field Office flees, 

an on-site inspector of the crime sere was conducted and 

the eXh-bits in the officce of the Clerk of the Country Court 

for Shelby Gantry, Tennessee, were examined.
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II. THE ASSASSINATION PV-ESTTCATTON

A. Events Surrounding Aril 4, 1968

1. The Poor PeooPe's Cawai^

To understand the movements of Dr. King during this 

critical period, it is necessary to briefly discuss the 

Boor People's Campaign (POCAM, originally called the 

Washingoon Sprung Project in Which hie and t:he SCLC were involved. 

PICAM was scheduled to begin the first week of April 1968, 

and iivohed recruitng some 3,000 poor unemployed bUcks 

fom 16 localities in the United States fior the purpose of 

going to WeaSrington, D.C., and retitOnLSg the government to- 

improve their e^cmic status (HQ 157-8428-51).

. The plan was to camp on tine WasShngton Monument or 

Lircoln Memrial grounds (HQ 157-8428-132). During the first 

and ^OTid weefe, demand would be made of congresmien and 

heads of departments, such as the Secretary of Labor. If the 

dernands were not met, nonviolent demo Strattons were to be 

conducted (HQ 157-8428-109).

Dr. King's planned travel schedule fior February and 

March included trips to 9 myor cities and visits to varous 

points in Musissippi, Alabama, South Caolina, North Coo lira 

and Virginia (HQ 157 8428-75). By mid Februny Dr. King had 

bec^e discouraged with the lack of progress in recruitng and
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trammg demonstrators (HQ 157-8428-206). During this low 

point in the POCAM Dr. King was pursuaded to alter his plans 

and to go t:o Me^his,. Tennessee, in support of a stride involving 

the city's sanitaton worker’s;. .

2. Memphis Sontation Woorke's Strike

On February 12, 1968, approximately 1,000 ^itetkn 

workers employed by the city of Memphis called a wildcat 

strike.. The strkers were represeneed by Local 1733 of the 

American Federation of State, County and Muncipal Employees 

who demanded exclusive recognition of the union as bargaining 

agent, setting up grievance procedures;, wage improvements, 

payroll deductwn of union dues, and a promotion .system as wel 

as a pension, hospitalization and life insurance program. 

(HQ 157-9146-XL)-

The NAACP inHermed in the strike because all of 

the sanitaton workers, excluding driVers, were black.. A 

mlitant young black power group known as the Invaders was 
■similarly interested in the strike. The group consisted of 

about 15 members, mostly high school dropouts, and waa a cell 

oi a larger grrOUh known as Black Organizing Pwer (BOP) leaded 

by Calles L. Cabbage and John B. Sm.th. Ite aUg^d purpose 

of BOP was to stimulate a trntr of black identity, Hack pride 

and black consciousness in young blacfe.
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The strikers were also supported by a group of black 

ministers, connected with the Memphis Inter deelamnatknrl 

Ministerial Alliance, who adopted the name COME (Community on 

the Move for Equality). It was members of this group that 

were instrmental in bringing Dr. King to MemPis. On M-ch 3, 

1968, the Reverend James M. Lawson, Jr., pastor of the 

Centenary Metodist Church, ^Memhis, and member of COME, stated 

on a televisini program (WHBQ-TV) that hie wanted to bring 

Dr. King (and otto heads of civ1 rights orgreazatiens) to 

Memphis in an Mfcrt to unify the entire black comrnuity 

behind the demmds of the strikers (HQ 157-9146-X23). The 

interventoni of these varans black commnity irgini2rt0ons 

caused tihie ci.ty of Memphis to be concerned about the racial 

overtones of the strke and the possibility of violence 

(HQ 157-9146-XL). .

Dr. King m^ Ms first visit to Memphis in support 

of tte strike on the night of March 18, 1968. On that occasion,, 

in addressngg an estimated crowd of 9,000 to 12,000 people at 

a rally sponsored by COME at tihie Mason T^, he caUsd for 

a gereral protest- day on March 22, 1968. Ail blacte were asked 

nob tio go to work or school on that day and were urged to 

participate in a massive downtown march. Dr. King and his 

party stayed at the Lorraine Morel, 406 Muiberry Strat, on
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the night of March 18, 1968 and left Machis Shortly before 

noon on March 19, 1968, ostensibly to go to the State of 

Mississippi in connectoon with the POCAM (HQ 157-9146-X39).

The City of Machis was virtually paralyzed by a 

W-inch sn^all on March 22, 1968, resulting; in the post­

ponement of the planned mass march to March 28, 1968. Dr. King 

retomed to Meimhis ot the 28th, arriving at the. airport at 

approxmateyy 10:2:0a.m. By that tme approximately 5,000 to 

6,000 people, about half of whom were of school age, had 

congregated at tie Clayborn Te^pLe (located at 280 Hernando St.) 

for the start of tie mrch. According to the plan of the march, 

the san-tation workers were in front Wth the remainder of the 

people foiowing behind. The march was to proceed north on 

Hernando to Beale Street, thence west on B^le Street t:o 

Main Street and north on Main Street to City Hall.

The march got underway at approximately mOOa.rn. and 

had proceeded to Hernando and Beadle before it was joned by 

Dr. King;. When tire front of the march (led by Dr. King) 

reached Main Street, teenager’s and young adults at the rear 

of the march near Third and Beadle (tiro'blocks firm the front 

of the march) rppped the signs off .tier pol.es and began 

breaking store wincows and looting. Mass confusion developed 

and the police moved in t:o quell the distorbrnce. The
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disruption of the march caused Dr. King's aides to commandeer 

an automobile, and Dr. King and his party were escorted by 

police to the Ri^nt Hotel operated by Holiday Irns of 

Aneeica. (HQ 157-9146-45). Dr. King left the march at 

11:15a.m. and checked intro the Rivermont Hotel at 11:24ai.m. 

wherre he stayed until March 29, 1968. Dr. King and his party 

were scheduled to return to Atlanta on March 28, 1968, at 

9:05p.m. via Eastern ALrlhes and were scheduled to leave 

Atlanta the morning of March 29, 1968, for Bal t~i‘nor*e 

(HQ 157-9146-45). Thus, remaining in Me^his on the night 

of the 28th was a change in plans.

The city ordered a 7:00p.m. curfew and approximately 

3,50)0 members of the Tennessee National Guard were cal!ed out 

to end tte vioeence. During the distance four blacks were 

shot, one fatally; approximately 150 fires were set; and over 

300 persons were arrestted. Approximately one percent of the 

marches engaged in lootrfg and vihenice and many of these were 

people who were criminally indieed and who had been in previous 

trouble- The March 29, 1968, issue of the Machis "Comtmecia.! 

Appeal reputed that many of the looters and window breakers 

ware black power advocates and that several ware jactets of 

the "nvadars”. However, other sources, incjLueitlg Lieutrnant 

EH Akin of the Me^his Police Dparitment, indicated that
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many high.school age students had put the word "Leaders” on 

their jackets for effect and were no it necesssaily affilitted 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The vioeence and 

disruption, of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the pLnned 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Memphis and 

demonsrate that he had not lost hi.s effjcttieeesss in 

leading nonviolent marches.

Dr. King, together with his SCLC staff, reUrmed to 

Memphis on Aril 3, 1968, at 10:33a.m. After a press' 

conference at the airport, the group proceeded to the Lorraine 

Motel, arrivuig there at approximately 11:20a.m. At about 

12:05p.m. Dr. King left the Lorranie Motel for a meeting at 

the Centenary Metiodist Church (Seecuity and Siuveiiaanee Rept. 

of G.P . Tines, Inspector, Memphis Police Department, dated 

July 17, -1.968) . Dr . King announced at this meeting that his 

purpose in returning to Memphis was to lead a mass march on 

Api! 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).

However, on Appil 3, 1968, United States D.strict 

Court Judge Bailey Brown issued a temporary itstrraiiig o^ 

against further marches in Memphis (HQ 157-9146-9, p.1). 

Dr. King returned to the Lorraine Motel at 2:25pm. and sometie 

that afternoon Federal Marshals served hii and his aides with
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x

the restramig order. (Security and Surveillance Rept. of 

G.P. Tincs, Inspector, Machis Police Department, dated 

July 17, 1968). ,

At approximately 4:00pm. Dr. King and the* SCIC staff 

met with the BOP group at which time Charles Cabbage requited 

money to institute BOP plans to start a 'Liberation School" 

and a 'Black Co-op". Dr. King agreed to use his wflencee 

t:o secure funds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to help 

write up a plan. It is beieved these concessions were made 

to BOP in order to keep them in me and prevent them frr<m 

foiling a violent pattern. (HQ 157-9146-9, p.9)

‘ On the night of A>ril 3, 1968, Dr. King spoke to 

- approximately 2,000 persons at the Mason Tem>le. He emphasized 

that the scheduled mass march must be held on Aprl 8, 1968, 

to rc-rocls attention on the eight-wee& ol_d sau.tation workers 
strike.

After the speech, Solomon Jones, Jr., serving as 

Dr. King's crmnkkur drove him back to the Lorrarne Motel. .

Dr. King told JrncS to report back on Thursday rcrrntog, 

Appri 4, 1968, at 8:30a.m. because he had to appear in court 

in connection wth a rcstraining order. (Merabis 44-1987-2322 

p.51.)
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3. Dr. King's Activities on Arril 4, 1968

Accord^ to Mrs. Geogia M. Davis of Lou^lle, 

Kentucky (FBI interview;: HQ Fite 44-38861-2634, p.20) she, 

Rev. A.D. Wiliams King, (Dr. Kings brother) and Mrs. Lucie 

Ward arrived in Memphis on A?ril 4, 1968, fom Florici and 

registered at the Lorra:me M>tel it ipDrtximrely 1:00a.m. 

Upon inquiring about Dr. King, they were told that he was 

ateediirg a strategy meeting at a church. The three then 

went to the church, but Dr. King was not there.

Returning to the motel, Dr. King's brother, . 

Mrs. Davis and Mrs. Ward conversed in room 207 until they 

observed Dr. King, along with Reverence Ralph Abemahy 

and Bernard Lee, getting out of a taixiab in the motel. 

courtyard at about 4:30a.m. Dr. King was invited to room 207 

where he visieed with hs brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

until about 5:00am. He then went to room 306 where he and 

Rev. Abernathy were registered. About a telf hour later 

Dr. King went tto room 201 where he vieieed with Mrs. Davis 

for approximately one hour. Aftew^ds he resumed to room. 

306 for a strategy meting scheduled fior 8:00a..m.

Solcmon Joies, Jr., Dr. King's chauffer, rearmed 

to the Lorranee Motel at about 8:30a.m. to take hmi to court.
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Howler, Rev. Andrew Young advised denes that he was going to 

court huttadi of Dr. King. Therefore Jones was requested 

to remain at the motel. (HQ 44-38861-2322, p.51).

Dr. King remained at the motel the entire day, 

returning to room 201 at about 1:30p.m. to visit Mrs. Davis. 

He was later jomed in room 201 by his brother, Mrs. Ward, 

- Abenaihy, Lee, Young, and Attorney Chauncey Eskridge.

The group conversed until about 5:45p.m. when Dr. King 

announced they were going to dinner at the home of 
Rev. Billy Kyles (HQ 44-38861-2634, p.23). */ Enroute to 

ram 306 to dress, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

motel courtyard and told him to start the car as thiey were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is a d^ceepmcy in the exact tme Dr. King returned 
to room 306. Mrs. Davis places the time at 5:45p.m. However, 
in an FBI interview, Rev. Abernathy stated that on Apil 4, 
1968, he and Dr. King di.d not leave the motel and spent moist 
of the day in room 306. He further stated that he and Dr. King 
had been gone from their ram for approximately one hour or : 
less when they relurmed tro the room at about 5:30p.m. to get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (HQ 44-38861­
2322, p.48).

-22-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



At approximately 6:00p.m. Dr. King and Rev. Abernathy 

started to leave ram 306. Rev. Abernathy stepped for a 

moment and Dr. King walked out onto the balcony just outsick 

the door to the room (HQ 44-318861-2322, p.46). He saw Jones 

standing t^ice the car on the gr-ound level and began a 

conversation about the weather. Jones advissed Dr. King 

that he should put on a topcoat as it was cool outside. 

During toto conversation, Dr. King was facing west and Jones 

was facing east and lookng up at Dr. King from the ground 

level. As Dr. King acknowlecgeed Jones' concern about getting 

his topcoat, Jones heard a sound which he thought was a fire 

cracker and Dr. King fell t:o the fkor of the balcony in front 

of room 306. Jones immerliately called for hel.p and a number 

of Dr. King's aides, who were either in their rooms or standing 

in the courtyard, rushed to his side (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ Some critics of the FBI investigation have speculated that 
Solomon Jones, Jr. set Dr. King up for the assassihaticm by 
unduly detaining him on the balcony. Nothing in the evidence 
reveweed by the task force lencs any cr•tdtnit to such speculation.
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4. FBI Intelligence and Local Police Activities

a. FBI Infomaets. RObert G. Jcnscn, the Social 

Agent in Charge of thc Memphis Field Office, and Joseph 

He ter, case agent for MURKIN, have unetqdvotally assured 

the task forte that there was no electronic swrveillmce of 

Dr. King in Memhis. It was explained that Memphis was not in 

the mainstream of Dr. King's SCLC activities (Interview 

of Social Agent Joe Hester, June 23, 1976, App.B). 

However, FBI agents di.d observe the samtatoon workers 

strike activities for iLntellicecc purpose and the Memhte 

Police Department (MPD) and ton:idcrltill paid inormants did 

supply- infomation to the field office (mteavew of former 

SAC Robert Jensen, July 7, 1976, App.B). .

Our investigatoon disposed that there were five paid 

confidential 'informants providiLeg ihtellicecce regarding the 

racm! sit^ition to the Msmhis FieM Office on a continuing 

basis- The :ntelligecce coverage provided by these indLvddlllSs 

rel^d to the activities of the Nation of Isami, Black Students 

Assoctetion of MSU, Students for a Democratic Society, Bteck 

Org<an.zing Power, Bteck United Front, Afro-Ameria<na Brother­

hood, Invaders and the sln.tltioe workers strkce. There is
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no evidence that the activities of these infOmlrnts related 

directly Ito Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that would suggest that these informants were connected in 

any way with the assassination of Dr. King. (HQ 134-11867; 

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infiltraiocn of the Invaders. In adcd-ticn 

to the paid FBI informants, an officer of the MPD infiUaaeed 

the Imadters in an undercover operaticm. The officer who was 

later exposed and is no longer- with the MPD, was Imteve.ewed 

by the task force. The undercover assignment began in 

February of 1968 for ^ specific purpose of infiltratng 

the Invaders who became active about the same time of the 

sanitation workers strike. According to the officer the 

MPD was primarily interested in the Invaders, not Dr. King, 

because the MPD was concerned about w^at. they might do. The 

pfLict officer was, in f:rcl, accepted as a member of the 

invaders and participated in their activities. On the 

evening of ApT-I 4, 1968, when Dr. King was shot, the -nffcmant 

had been on a shopping trip with Reverend James Bevel and 

Re'Verined James Orange.. The -nfoomant said he returned 

to the Lorraine Mitel at approtimitely 5:00p.m. and was 

standing in the motel courtyard at the tme Dt. King was 

shot. He is positive that the shot that kiieed Dt. King
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came from the rear of the buildngs which front on South 

Main Street.

c. MPD SinrveiUncee Detail and Removal of Detective 

Re:ditt from Duty. */ From the time of Dr. King's return 

to Memphis on Aril 3, 1968, uitil t:he time of his 

issassinaticn, he was under physical surveillrnce by the . 

MPD. Upon learning of Dr. King’s fight schedule, Inspector 

G.P. Tines of the MPD mspecticnal Bureau instncieed two 

black rlaniclodes officers, Detective Edward E. Rediitt and 

Pa.tromnn Willie B. Richmond, t:o go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and to keep him under continuous 

luiveillnicd in order to see with whom he came in contact. 

According to Inspector Tines, the lurveillmcd was ordered 

because Dr. King was a controversial fi^e and had met with 

local black m.litltlts on his prior visit t:o Memphis. Wile 

at the airport a Mrs. Thomas Mathews pointed her fnger at 

Redddtt and told hm that she was going to get him.. (Report

of G.P. Tines, July 17, 1968, Re: Seccu-ity and StuveiUncee 

of Dr. King, App. B.)

J/ T^ removal of Reddltt from duty was cited as one of the 
ba.^^ foi.!he House Se1^ Commttee t:o investigate the 
assassination of Martin Luther King;, Jr.
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In adKtion to the surveillance detail, Assistant 

Chef of Police W.P. Huston ordered a deCail of four men, 

commanded by Inspector Don H. Snith, to go to the airport 

for the purpose of providng security for Dr. King. Wahle 

wUtnig for Dr. King tn arrive, Mrs. Thomas Matthews 

advised Lieutenant George K. Davis that she had come tn the 

airport tn pick up Dr. King and that no one had asked for 

police to be assized to him. Inspector Smith also asked 

Reverend James Lawson where they were going when they left 

the airport and he repleed: 'We have not: fully made up our 

minds." Nevertheless, when Dr. King and his party left the 

airport, inspector Smith and his men foiowred them t:o the 

Lorraine! Motel, arrivng there at approximately U^Ca.m. 

With the assistance of inspector J.S. Gaglwa and two other 

offccers, inspector Smith and his men secured the entrancees 

tn the mntel.

Dr. King and his party left the Lorrawe Mitel at 

approximately 12:05p.m. ard wae foHowed by tte s^’-ity 

dettail to the Centenary Methodst Church where a meeting 

was held. The dettail secured the front and rear entrances 

of the Church until approximately 2:15pm. whrn Dr. King and 
his group returned to the motel. Ite seccuity detail thrn 

reformed to the motel area and resumed their positoOTs; unii. 

they were ordered to headquarters by Cunf J.C. Mlcdnaald
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at approximately 5:05p.m. Inspector G.P. Tines stated in 

his report that he was not coi^erred with and has no idea 

why the security detail was removed from Dr. King after 

5:05p.m. Former Chef Macdonald has no present recollection 

of the seccuity dettail (Interview of James C. Macdonald, 

former Chef MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

dettail was not resumed on A?ril 4, 1968, (Reports of 

Inspectors Don H. Smth and J.S. GagLiano as incorporated 

in Report of Inspector G.P. Tines, supra.)

As a separate activity frmi the security dettail, 

Detective Rtdditt and Patroman Richmond want to the airport 

on Am 3rd and observed Dr. King's arrival. When Dr. King 

left the airport they foiowed him to the Lorrranie Mitel *

and learned that he was registered in room 306. Redditt 

teeephoned headquarters and informed Inspector Tines where 

Dr. King was staying. At arrrtximateyy 12:05pm. Redditt 

and Richmond foiowzed Dr. King and hi.s party to the 

Centenary MiethOist Church where a closed meeting of 

approximately 30 black mnistirs was scheduled. Reddditt 

again called hiadq1Uirtirs and advised his superiors of his 

location. Riddiitt was instructed to leave Richmond at the 

church and for him to return to the area of the Lorraine 

Motel for the purpose of fnrdngja suitable place where 

close surveiiamce could be kept on the m>tel. Ridrrnd 

remained at the Certtenary Mithoid.st Church mnil the
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meeting was over at appropriately 2:15p.m. Richmond then . 

wait to Clayborn Te^le where he thought Dr. King would 

address the sanitation workers prior tio a scheduled 3:00p.m. 

march. However, Dr. King did not make an appearance there. 

Richmond teepphorned headquarters at about 3:30p.m. and was 

advised that Dr. King had returned to the motel and that 

Redcdtt had set up a surveiiancce post at Fire Station No. 2, 

located at South Main and Butler streets. Richmond 

immediately left Clayborn Temple and joined Redditt at the 

fire station. (Interview of Patroman W.B. Richmond, 

April 9, 1968, MPD Statements, State v. James Earl Ray 

p. 1444). _

The irlai of Fire Station No. 2 overlooks the Lorraine 

Motte! and provided an excellent vantage point where Recddtt 

and Richmond could observe Dr. King and his associates as 
they entered and left the motel. On April 3, 1968, Redcdtt 

and Richmond remained at their observation post util 6:35p.m. 

at which time they were relived by Lieutenant E.H. Arkin 

and Lieutenant J.V. Papia of the MPD Internal Seccurity Bureau. 

(Statement of Edward E. Rdiitt, April 10, 1968, MPD Statement, 

State vs. James Earl'Ray p. 1453).

After living their observation post, Rdddtt and 

Richmond went to the Mason Temple where Dr. King was
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scheduled to address a mass meeting;. Stortly after they 

arrived at the temple, Redditt was approached by Reverend 

Halcomb D. Blackburn and told that the word was rut that 

he was over in the fire station near the Lorranee Motel 

spying with binoculars. Reverend Blackburn also advised 

Richmond that the temple was the wrong place for him 

because the tension was too high. Fearing they would be 

exposed, Recdidtt and Richmond left the meeting at approximitely • 

8:50p.m. (Report of Inspector G.P. Tines.) ’

Recdidtt and Richmond rested their surveiiantce 

of title Lorraine Motel from Fire Station No. 2 on April 4, 

1968, at 10:30a.m. At approximately 12:50p.m. Reddtt 

received a threatening telephme cO.1 from a frnale who 

stated that he was doing the black people wrong, and they 

were going to do him wrong. (Interview of Edward E. Reddit, 

April 10, 1968.) •

At aeeirximitell 4:00p.m., Rdddtt was ordered by 

teirphme to leare the fine station and report to headquarters 

where he was advised that thrreatte had been made on his liee. 

He was, thLirifrri, ordered tio move his family initio a m3 tel 

under an assumed! name by Frank HoHLimian, fomer Director 

of Police and Fire, Mam^s, Tenn, (mterview of Frank 

Hoiocman, September 15, 1976, App. B.) Redddtt was taken
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heme in a squad car, but reused to move his Wly because 

of a sick relative. At about the tme the squad car arrived 

in firant of Reddit's residence, it was announced on the 

radi0 that: Dr. King had been shot. After a couple of days, 

Rsdditt did not hear any more about the threat on his lfee. 

(Interview of Edward E. Reddit, July 8, 1976, App. B.)

In our efforts to taace the source of thie threat, we 

have fowd that Ph-lip R. Manuel, an investigator with the 

Serate Investigating Comittee, chaired by Serator McCleiaan 

was to Memphis on A?pil 4, 1968. While at the MPD Manuel 

advtoed them ba^ed on a teepploone call to his office in 

Waalhngton, that the Senate Commttee Staff had inoomatonn 

fom an f omant in Mississippi that the Mississippi 

Freedom Democatic Party had made plans t:o kill a "Negro 

leateoant" in Meatus. Manuel left Machis on a 5:50pm. 

fight to Washington and the next day (A>pil 5, 1968) tie 

teepphneed the MPD and. advised them that the threat was on 

the Iffe of a ’Negro ji^ui^aant" in Knoville rather than 

Memphis. (Report of Inspector G.P. Tines, July 17, 1968, 

sups.)

PthLlip R. Manuel neither has a present recollecioon 

of providng the infomatocm regarding the threat t:o the MPD, 

nor does he have a memorcOiiUil of the event. However, hie
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irnfimtad that he was in Memphis and visited the MPD at 

the time stated and that hi.s office di.d have a M.ssissippi 

source. Moreover, he sai.d the events sounded fadlar and 

he heievedi the MPD records were correct. (Interview of 

Phlip R. Manuel., September 28, 1976, App. B.)

Alhough Reddit was relieved from duty at Fire 

Station No. 2. Richmond remained there and continued to 

observe who entered and left the mtel. At approximiaely 

6:00p.m. Richmond saw Dr. King leave hi.s room, and walk 

to the hmctadl on the balcony.. The Reverend Billy Kyles 

was stranding off to Dr. Kings right. An instant later 

Richmond heard a Icuid sound sim.lar t:o a shot and saw 

Dr. King fall back-frmi the haidtaal and put hi.s hand up 

to his head. At approximately 6:01p.m. Richmond teepphned 

headquarters and reported that Dr. King had been shot. 

He was instuicted to remain at the fire stathm. Richmond 

thisi yelled to members of a MPD tactical squad (which had 

stopped at thlt statoon a few moments' earlier) that he 

believed Dr. King ha.d been shot. He then ran to the front 

of the fire station and linked north and south on South Main 

Street’ but did not see anyone running or walking;, except 

the men in the tactical squad who left the fire station 

running in difeerent direitOOTSi. Shortly thLeieaft:er,,

-32-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



Obtain J.G. Ray arrived at the fire statical and instruct ted 

Richmond to go to headquarters and make a detailed report 

if What hie had seen. (Interview of Patrolman W.B. Richmond, 

April 9, 1968, supra..) .

d. DeaHs of Two Black Diemen from Fire Station 

No. 2 •/  As of Aril 3, 1968, Noreen E. Wallace and Floyd E. 

Newsum were the onlLy black fiemen assized to Fire Station 

No. 2 of the Memphis Fire Department _ (MFD) . Wallato was 

working the night shft on April 3rd and Newsum was scheduled 

to report for tte day slhR oti Aril 4th- Both of these 

indivdUals actively supported the santatta waters strike, 

attrndng their mites and making fnamcial contributors.

*

*1 The details of the black firemen from Fire Static to. 2 is 
a second reason citted as a b^is ^ ttt.Houst, S^ec^ t;o :mitStigltt the assassinaton of Mrtm lutter King, Jr.

In our interview of Wallace (Intervew July 8, 1976 
App. B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on ttlt night 

of APH 3rd his captain told hm that a call had c^ in 

requesting that a man be detailed to Fire Station. No. 33. 

He was immediately detailed to No. 33 alttough ah was retmng 

and he was preparing to go to bed- Wallace furthtr stated 

that white Fire Station No. 33 was understaffed as a whole, 

there was no shortage of personnel fcr tte pump tm^ on which 

he worked. Otherwise, he does mt tew why he was dfetailed.
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Also, on the night of Axil 3rd Firman Newsum, in 

a Wholly personal capacity, attend a rally at the Mason 

Temple where Dr. King made his last speech.. When h.e returned 

home (about 10:30p.m.) there was a message for him to call 

Lt. J. Smth at the fire department:. When hie called, 

Lt. J. Smith ordered him to report to Fixe Station No. 31 

on the rooming; of Apil 4th rather titan Fire Staticn No. 2. 

Newsum dams that Fire Station No. 31 was overstrength at 

the tire and his detail made his company short. Moreover, 

he says he n^ro has retired a satisfactory explanation 

why he was detailed. However , he did say that Lt. Barnett 

at one time told him hie was detailed at the request of the 

police. (Interview of Floyd E. Newsum , July 8 , 1976 , 

App. B.)

Internees of past and present members of the MFD have 

failed to disclose the indivihal who initiated the order or 

the reason for detailng Walhcce and Newson. According tn 

fomer Lt. Jack Smth, be received a terepllnle call between 

3:00p.m. and 5:00p.m. on Aril 3, 1968, from either Captain 

Janes T. Baity or fomer Assistant Chef Arthur J. Rivalto 

in tte personnel department speecfically requesting that 

Newsum be detailed. No reason was given fior the ietail. 

Smth said he imnndiatrly called Newsum, but Newsum was not
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heme. Therefore, Srm.th left a message for Newsum t:o call 

the f:Lee statoon. Newsum called about 10:3qp.m. and Smith 

advised him of the detail (Intervet of Jack Smith, dated 

Septiember 27, 1976).

WHace's. commanding officer, then Optaini R.T. 

Johnson, ]LkewLLsi stated that hie received a teeephone 

ca].l from someone in the personnel department ‘req^stdg 

him to detil Wlkce. However, Johnson has no present 

recollectoni of who the individual was that made tie 

request. (Interview of R.T. Johnson, Deputy Chef, Memphis 

Fire Department, December 21, 1976, App. B.)

Neithe Captain Mty nor former Assistant (Chef 

RLvaLto has any present recollecting of the detail of 

Wallace or Newsum. Captain Baity :nldccaied that any 

district chief could have ordered the men moved (Interveew 

of James T. Biity, September 27, 1976, App. B). Also, 

fomer Assistant Chief Rvalto said the fire department 

shifted people around all the the wh^ a company became 

understrength because of sickness, etc. (Inteivew of 

Arthur J. RLvaLto, September 27, 1976, App- B).

Sim-larly, the fomer Ottef of tte MFD, Edward A. 

Hailta, has no recollectonn of the detail. He speculaeed 

that the men could have been detailed for a ’fiLL rn to 

bring a comeany up to strength (Intaview of Edward A. 

Hamlton, September 27, 1976, App- B).

-35-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



The MFD Strenth Rport-Firefight±g Personnel for 

Sthft "A", BittaHons One and Eight, dated Aoil 3, 1968 

(attached to Rsinterveew of James R. Boatwright, October 20, 

1976, App. B) show that Wallace's Company Nr. 2 at Fire 

Station No. 2 was operating at minmum strength (fire men) 

after he was detailed; whereas Company No. 33 to which he 

was detailed operated at one war the rnmmrn strength 

(four men.) after the detail. Likewise, the Strength Report 

for Shift "B" for Battalions One and Two, dated Apil 4, 

1968 (Also attached to the Boatwright interve^ of October 20, 

1976) shaw that Newsum’s Company No. 55 at Fire Station No. 2 

was operatic at minmium strength (five men) after the detail, 

but Company 31 ro which he was detailed operated at one over 

the minimum strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Chef James O. Barnett stated 

that the people <n the seecuity detail operating out of 

the fixe statin probably felt better without Wwllace and 

Newssum around (Interview of James O. Barnett, September 27, 

1976.) On the other hand, Assistant Chief James R. Boatwright; 

planted that they were having a very tense situation at 

the time; that a nunber of threatening cHls had been 

retired at Rirei Station No. 2; and that the consensus of 

^inicn was that Willem and Newsum were detailed for their 

own protean, s^ they wee the onl.y black fiimlin assigned 

to that static (In^ of James R. Boatwright, September 23, 

1976).
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In this connecticn MPD Patro^on Willie B. Richmond 

and former Detective Edward E. fedditt, who conducted the 

surveillacee of Dr. King and his associaees frcm the fire 

station, were recontacted and speeifically asked whether 

they had requested that Wallace and Newson be detailed. 

Both Richmond and fedddtt denied, that they made such a 

request or ted knowledge of any one el.se in the- police 

department making such a request (Reinter-ieLwss of Richmond 

and fedddtt, September 28, 1976, App. B)-.

Our investigatin has not disclosed any evitence 

that t:he detail of WcHlace and Newsm was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. However, 

the cicumstercccs surroundnng the details strongly suggest 

that both men were detailed because they supported the 

sanitation workers and were considered to be a threat to 

the seouity of the suveiiamce of Dr. King conducted from 

the fire station by Patro^m Richmond and Detective fedddtt.

e. MPD Tactical Units- Their Deployment and 

Activities on the Evening of April 4, 1968. When the sanitation 

workers of Memphis began tteic strife to February of 1968, tte 

MPD either orgnnized or beefed up various tactical units. 

GenrrHy, each of these units consisted of 12 lsw enforcement 

officers from the MPD and the Shelby County Sherff’ s Department.
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These units were organized for the purpose of avoiding riots 

which other cites, such as Detroit, had experienced! (Interview 

of Frank Hollman, former Director of Fire and Police for the 

City of Nephis, September 15, 1976, App. B). Documents 

obtained from the State’s Attorney General (lem 9 fromr MPD 

MLuceltanoous Records;) show that on the evening of April 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical 

units in service at various locttoau as fiolbws:

Tact Unit No. Street Lo<catti_oa■s

6 Thomas and North. Parkway

8 Jackson and Watkins

99 Chelsea and Waakins

10 Mah and Butler

11 Georgia and Orleans

12 Tri^g and Latham

13 Bellevue and Effie

17 Union and Beltewe

18 Fornth and Gayoso

In aded-rion to the tactical units, the documents

obtained from the State's Attcrney Gnnral show that there 

were Iren regular police cars (with 3 to 4 men per car) in 

the genera, area of the Lorrane Mitel. Thtut cars ^re 

at the blowing locarinss at the time Dr. King was shot:
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Car No- Street Locato<nss

224 Main and Beale

228 Third and Poplar .

232 Fourth and Butler

230 Union and Front

. 236 Third and Belz

245 Second and Gayoso

247 Crump and Barton

365 Lamar and Bellevue

367 Poplar and Cleveland

. 369 Irncfen and East

The map (Part of Item 9 frm MPD Miscellaneous 

Records, see App. A, Ex. 1) shows that Tact Units 10 and 18 

were within a radius of one mle of the crime scene (200 

block of MU.beny Street) at the tme of the shooting; and 

Tact Units 6,3.1 and 12 were withm a radius of two miles 

of this scene. Tact Un.ts 7,14,15 and 16 were located outside 

. the boundaries of the map and are not shown. Cars number 

224,230,232,245 and 247 were within a radius of one mile of 

thie scene and cars number 228 and 369 were within a radius 

of two miles. However, cars number 236,3365 and 367 were 

outside the boundaries of the map.

Particular emphasis is given to Tact Unit 10 and . 

the activities of its men, as this unit was located at 

Fire Station No. 2 (S. Main and Butler) at the tme of the
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